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Plan og bygningsloven
§1‐1 Lovens formål

«Loven skal fremme bærekraftig utvikling til 
beste for den enkelte, samfunnet og framtidige 
generasjoner.»
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Bærekraft og miljø

Et miljøprosjekt er 
ikke det samme som 
et bærekraftsprosjekt.

Tilsvarende er et 
miljøperspektiv ikke 
det samme som et 
bærekraftsperspektiv.  
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Konkretiseringen er 
vanskelig
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Kanskje det viktigste poenget er at 
bærekraft også har en sosial side

• Og det sosiale aspektet er avgjørende i 
gjennomføring av miljøutfordringene vi står 
ovenfor.

• Vi er avhengig av en endring i adferd i en mer 
miljøvennlig retning for å komme i mål med 
de forpliktelser vi har. 

• Spørsmålet blir jo da hva vi som arkitekter og 
planleggere kan gjøre og hva som er våre 
forpliktelser og mål.
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For et par år siden ble det regnet ut at hver person på jorden 
kunne ha et utslipp på 3 tonn CO2 ekvivalenter pr år. I Norge har 

vi ca 11 pr person pr år (hvis man ikke tar med 
produksjon/konsumering av utenlandske varer – da 14,9).

Men 3000 CO2 ekvivalenter pr person pr år er alt for mye. 
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Og da til miljøaspektet
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Klima og energiplanlegging
lov fastsatt 4 september 2009

Kommunene, herunder fylkeskommunene, 
skal gjennom planlegging og øvrig 
myndighets‐ og virksomhetsutøvelse 
stimulere og bidra til reduksjon av 
klimagassutslipp, samt økt miljøvennlig 
energiomlegging.

Denne statlige planretningslinjen skal legges 
til grunn ved (jf. plan‐ og bygningsloven § 6‐
2): ved
statlig, regional og kommunal planlegging 
etter plan‐ og bygningsloven,

Kommunene skal i sin kommuneplan eller i 
egen kommunedelplan innarbeide tiltak og 
virkemidler for å redusere utslipp av 
klimagasser og sikre mer effektiv energibruk 
og miljøvennlig energiomlegging i tråd med 
denne retningslinjen
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Skal legges til grunn

Planer som behandler klima‐ og energispørsmål, 
skal følges opp i planens handlingsdel og legges 
til grunn og gi føringer for kommunens mer 
detaljerte planlegging, og myndighets‐ og 
virksomhetsutøvelse.
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Klima og energihandlingsplanen

• Forbrenning av drivstoff fra mobile kilder står 
for 68% av alle klimagassutslipp i Bergen 
kommune

• 62% av dette er fra privatbilisme, noe som 
fører til at 42,4% av Bergen kommunes totale 
utslipp kommer fra privatbilsektoren

• Mobile utslipp øker nært eksponentielt i 
Bergen de siste årene
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Samtidig har vi underskrevet på mål 
(også som formål i klimaplanen):

• En reduksjon av utslipp på 50 % av 
utslippsnivå fra 1991 i 2030

• Dette fører til at vi må kutte 20600 tonn CO2 
ekvivalenter pr år.

• I dag har vi en økning på ca 10000 tonn i året
• Dette vil gi en økning i 2030 på 42% i forhold 
til 1991nivået,
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Konklusjon i klimaplanen

• «En gjennomgang av mobile utslipp viser at 
klimahensyn i areal og transport må få 
hovedprioritet sammen med omfattende 
innfasing av klimavennlige kjøretøy.» 

• Altså, for å muliggjøre kutt på 50% fra 91‐
nivået, må det kuttes drastisk i bilbruk. Ellers 
er det ikke mulig. 
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På et personnivå:

Og da er vi inne på planlegging
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For dette fører til:

• Det er ikke mulig å bygge ut miljøprosjekter 
som er lokalisert i et område som kan 
defineres som bilavhengig. 

• En beboer i et boligprosjekt bør ha muligheter 
for å forandre adferd i en miljøvennlig retning, 
og dermed få mulighet til å leve et 
klimanøytralt liv

• Og planleggingens paradigme må da bli å sikre 
denne muligheten.
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Og min tese er

Det er mye enklere å tilrettelegge for en 
befolkning som ikke trenger eller ønsker å kjøre 
bil, enn å skulle «straffe» en befolkning som 
allerede er i bil.
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For vi må slutte med byspredning, 
uavhengig av typehus
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For tette knutepunkter gir mindre 
transportbehov, og en kan bruke 
bynære arealer til andre ting.
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Det handler om «Komplette» 
bo/arbeids/og leveområder.

3RW Flexity – Åsane, Bergen
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Gjersrud Stensrud
I Oslo‐regiondiskusjonen er det startet diskusjoner 
om etablerte sentre i nabokommuner, som f.eks har 
god kollektivkommunikasjon inn til større by 
(arbeidsmarked) heller enn perifere områder i egen 
kommune – er bedre egnet for utvikling.

S333 fra London, 3RW Arkitekter og
økolog Christian Mong
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For spørsmålet blir jo hvis man aksepterer 
utfordringene med miljø, og anerkjenner 
transportsektorens skyld i det totale 
utslippsbilde, slutter med byspredningsprosjekt, 
og lager gode multiprogrammerte byområder.

Hvordan planlegger vi knutepunktene vår? Og 
hvordan skal vi bo der? 
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Men hvordan kan vi planlegge denne 
«gode og kompakte by»
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Og da er vi inne på økonomiaspektet 
også, for..
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.. Den mest effektive utbyggingsformen, med størst 
bærekraftige potensiale, gir en av de billigste 

utbyggingskostnadene
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For å konkludere denne bolken om miljø og 
bærekraft: Bærekraftseffekter
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Her snakker vi 
om boliger helt 

uten 
kollektivdekning

.

http://www.aftenposten.no/nyheter/iriks/Hver‐fjerde‐nye‐bolig‐mangler‐
kollektivtilbud‐6760961.html

Men hva bygger vi da?
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Antall boligenheter pr bygningstype 
(91‐08) i Bergen kommune

Bygningstype Antall bygg Antall boligenheter

Enebolig 4856 6270

Tomannsbolig 1674 2057

Rekkehus etc 2934 4779

Store boligbygg 540 8745

Bofellesskap (inkl student) 65 718

Til sammen 10069 22569

«Prosent høyutnyttet 
bebyggelse»

6 % 41,6%
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NB – også deler av gruppen «Rekkehus» har et stort bærekraftpotensiale



Boligbygging 2003 til 2010
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Bygningstype Antall bygg Antall boligenheter

Enebolig 1738 2300

Tomannsbolig 711 832

Rekkehus etc 1269 1996

Store boligbygg 430 6466

Bofellesskap (inkl student) 16 689

Til sammen 4164 12283

«Prosent høyutnyttet 
bebyggelse»

10% 56%

Dette er bedre, men fortsatt lavt. Snart er 50 % av norske husholdninger 
enpersonshusholdninger!



Og Bergen kommune….

• Har økt ambisjonene om fortetting fra 60% til 
80% i ny kpa

• Men fra 2004 til 2009 har vekst kommet ved å 
øke tettstedsarealet ikke gjennom fortetting 
(Kilde SVV)

• Bergen er dårligst av alle de 10 store 
bykommunene
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Og nå skal vi avslutte i Bergens glemte 
bydel ‐ Arna

Spørsmålet blir jo 
om det finnes det 
smarte løsninger på 
utfordringene vi står 

ovenfor
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Boligbygging i Bergen
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• Fra 1991 er det bygget 19000 boliger i Bergen 
fordelt på 8 bydeler

• 4,5 % (850 boliger) av disse ligger i Arna bydel
• I 2030 vil Bergensregionen kunne ha ca
160.000 nye innbyggere

• HFK, SVV og kommunen: 40.000 i Bergen Vest, 
20.000 i Os og mellom 4000 og 12000 i 
Vaksdal, Osterøy, Samnanger (+Arna)



Byutvikling i Arna

• NSB skal lage dobbeltsporet jernbane til Arna 
2018

• Etter det vil ingen andre bydeler i Bergen ha så 
god kollektiv transportmulighet til Bergen 
sentrum (hverken i tid eller hyppighet). Ca 8 
minutter!

• Alle andre bydeler i Bergen planlegges for vekst.
• Arna forventes nær sagt 0‐vekst de kommende 
årene
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Stiftelsen Asplan

• Sommeren 2011 søkte jeg vår eier, Stiftelsen 
Asplan , om 250.000 kr for å belyse et 
byutviklingsprosjekt i Arna

• Arkitekt, landskap, trafikk, plan, analyse, klima 
og energi og miljøkompetanse.

• Ga et objektivt og faglig blikk på bydelen Arna, 
og de muligheter som finnes koplet til 
området rundt jernbanestasjonen
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Vårt prosjekt (+Arna)
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Arna i dag:
Ca 35% av alt areal 
i Bergen.
25% av byggbart 
areal er regulert til 
veg
Innenfor området  
på 600 daa er det i 
dag ca
30 boligbygg,
En kirke, 
Øyrane torg, 
en kirkegård, 
Algård bil



Og hvorfor er det 
slik?

Største potensiale
og kanskje største 

utfordring
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Arnaeksplosjonen
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For 250.000 kr av våre egne midler 
publiserte vi i Asplan Viak vår visjon for 
byutviklingen i Bergen
10.000 boliger
300.000 m2 næring
7 barneskoler, 3 ungdomsskoler, 
videregående skole, kulturhus, akvariet, 
kino, to hotell, barer,  offentlig havnefront, 
promenade, bussterminal, 
parkeringskjeller – park & ride etc.

En komplett byvisjon.
(+Arna)
Alt i gåavstand til jernbanestasjonen
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Arna – det mest bærekraftige 
utviklingspotensialet i Bergen?
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Og i umiddelbar nærhet

• Utvidete områder for annen type bolig?
• Idrettsparken
• Byfjellene og storslått natur
• Båtliv, sjøliv og badeliv
• Gårder, matproduksjon og parsellhager?
• Barnehager, skoler, og selvfølgelig…..
• Hele Bergens tilbud 8 minutter unna.
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Det var et bærekraftig 
bystudie i alle ledd

• Arna har en unik 
mulighet for 
bærekraftig utvikling

• Nærhet til Bergen 
sentrum (kollektivt, 
og ikke med bil), og 
kan utvikles som et 
sekundærsenter i seg 
selv. 

• Vil gi bærekraftige 
ringvirkninger til alle 
kommunene rundt.
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Og hva da med hele «Region øst»?
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Bergen region øst ble definert i KVU –
transportsystemet i Bergensregionen som 
Osterøy, Samnanger, Vaksdal (+Arna) og ble 
antatt en folkevekst (av 160.000 nye innbyggere) 
på mellom 4000 og 12000. 

En vekst i Arna bydel vil kunne flytte 
tyngdepunktet av utvikling fra kommunene i vest 
‐ østover. Indre Arna har det helt klart høyeste 
vekstpotensialet, og blir et naturlig lokomotiv for 
utvikling.

All erfaring tilsier at vekst i indre Arna vil være 
den viktigste faktoren for vekst i kommunene 
rundt. Vi tror dermed at Vaksdal, Samnanger og 
Osterøy er avhengige av en vekst i Arna i tiden 
som kommer hvis en ikke ønsker at prognosene 
skal bli virkelighet. Over 40.000 i Bergen vest?

Mellom 10 og 20.000 i Sør?



Bærekraftig byutvikling

• Betyr noe for oss
• Vi ønsker å arbeide med disse prosjektene
• Det finnes enda bærekraftige muligheter for 
vekst, dette var bare et eksempel

• Vi håper nå at noen tar opp hansken
• Og hvis noen trenger hjelp….. Vi er klar!
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